
اقتصادی6

گروه اقتصادی - صفحه نخست 
توافق صادرات گاز از ایران به عمان در 
۲۵ اســفند ماه سال ۱۳۸۳ روی کاغذ 
نوشــته شــد، اما این طرح با گذشت 
حدود ۱۸ ســال هنوز به مرحله اجرا 
درنیامده اســت. این قرارداد ۲۵ ساله 
بود و باید از ســال ۲۰۰۸ با صادرات 
۳۰ میلیون مترمکعب آغاز میشد و در 
ســال ۲۰۱۲ به ۷۰ میلیون مترمکعب 

می رسید.
همچنین براســاس توافق سال 
۲۰۱۳ میان دو کشــور، قرار شد برای 
۱۵ سال روزانه ۲۸ میلیون مترمکعب 
گاز ایــران از طریق یــک خط لوله از 
بستر خلیج فارس به عمان صادر شود، 

درآمد سالانه کشور از این محل بیش 
از یک میلیارد دلار برآورد شــده بود 
که به این ترتیب طی ۲۵ ســال مدت 
قرارداد، درآمدی بین ۲۵ تا ۳۰ میلیارد 

دلار نصیب کشور می شد.
تورق فصل های این پروژه حاکی 
از آن است که هر بارتاریخ های معینی 
برای اجرای آن اعلام شــده است. در 
همین چند ســال اخیر مسئولان بارها 
خبــر از کلید خــودرن آن داده اند اما 
هربار به نتیجه نرسیده است، در حوزه 
خط انتقال گاز از ایران به پاکســتان و 
از آنجا به هنــد نیز تحت عنوان خط 
لوله صلح شاهد نتایج مثبت نبودیم و 
این طرح نیز به دلیل عقب نشینی های 

پاکستانی ها بی نتیجه مانده است.
بــا گذشــت ســال ها از ایــن 
دوقرارداد، اکنون روســیه که از سوی 
برخی کارشناسان رقیب گازی ایران به 
حساب می آمده وارد میدان همکاری 
با ایران شــده، آنطور که احد اسدزاده، 
معاون امــور بین الملــل و بازرگانی 
وزیــر نفت ایران گفته اســت این دو 
خط لوله از مســائل مــورد علاقه دو 
کشــور است و متوجه شدیم روس ها 
نیــز علاقه دارند در این دو بخش کار 
کننــد. مذاکرات خوبی بــا عمانی ها 
داشتیم، با پاکستانی ها هم مراودات و 

گفت وگوهایی داشته ایم.
وی افزود: زیرساخت های ایران 

برای صادرات گاز به عمان و پاکستان 
آماده است و نیازمند پیگیری و جدیت 

در طرف های دیگر است. اگر روس ها 
هم تمایل داشته باشند در این بخش ها 

کار کنند که ما هم متوجه شــدیم این 
موضــوع مطــرح اســت، می توانیم 

همکاری سه جانبه میان ایران، روسیه 
و پاکســتان یا عمان شــکل دهیم تا 
صادرات گاز از مسیر شمال به جنوب 

راه اندازی شود.
به نظر می رســد روس ها نیز به 
دنبــال بازارهای جدیدی هســتند و 
اکنــون رفاقت را به رقابــت در بازار 
گاز ترجیح داده اند، جهانبخش امینی، 
کارشناس ارشد حوزه انرژی در همین 
رابطه گفت: ایران، قطر و روســیه سه 
تصمیم گیرنده پرقدرت در حوزه گاز 
در دنیا هستند و در همین راستا زمانی 
که بحث تحریم های گازی روســیه و 
اروپا مطرح شــد، روس ها با ایران در 
بحث تامین انــرژی در دنیا هماهنگ 

تر شده اند.
وی با تاکیــد بر اینکه باتوجه به 
تحریم هر دو کشور این فرصت برای 
هر دوکشــور مثبت ارزیابی می شود، 
اظهار کرد: همــکاری روس با ایران 
بــرای تامین انرژی در آســیای میانه 
و شرق قطعا بیشــتر شده است و در 
همین راســتا خلاء هایی که در بحث 
انتقال گاز در برخی کشــور ها مانند 
خط لوله صلح وجود داشت، برطرف 

خواهد شد.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی 
بــا بیان اینکه روس ها در بحث انتقال 

گاز بــه دلیل اینکــه بتوانند بازارهای 
جدیدی را بدســت آورند بــا ایران 
همــکاری خواهنــد داشــت و و در 
نهایت در آینده چانه زنی سیاســی در 
بحث انرژی تصمیم گیر و تصمیم ساز 
می شود، اظهار کرد: روسیه می داند که 
عدم انتقال گاز به اروپا عملا اروپا را در 
وضعیت فوق العاده سختی قرار داده 
و باتوجه به نزدیکی به فصل زمستان 
اروپا به ســمت استفاده از ذغال سنگ 

خواهد رفت.
امینــی ادامه داد: اینکه توســعه 
و انتقــال گاز بــا هماهنگی روس ها 
باشــد و یا اینکه ایران به تنهایی بتواند 
امنیــت گازی در منطقه را ایجاد کند 
 عمــلا در آینــده تاثیرگــذار خواهد

 بود.
وی با اشاره به استقبال کشورهای 
دیگر از این مساله، گفت: قطعا پاکستان 
در این مسیر بی تمایل نیست و باتوجه 
به اینکــه از تامین گاز مورد نیاز خود 
اطمینان حاصل می کند، از این موضوع 

استقبال خواهد کرد. 
پاکستان مناطق سردسیر زیادی 
دارد و تامین گاز برای آن  استراتژیک 
بوده، لذا اســتقبال و همکاری خواهد 
کرد کما اینکه در گذشــته نیز مشتاق 

این اقدامات بوده است.

تغییر بزرگ معادله منطقه با قهر روسیه و اروپا؛

پروژه های خاک گرفته صادرات 
گاز ایران احیاء می شوند؟

درحالی که صادرات گاز ایران به پاکستان و عمان چند سال است که دچار وقفه شده و برخی کارشناسان
 یکی از دلایل این مساله را وجود رقیبی به نام روسیه در منطقه عنوان می کردند، گویا اکنون ورق برگشته و رقیب دیرینه 

ایران در حوزه گاز می خواهد باب همکاری را بگشاید و از طریق ایران بازارهای جدیدی را برای گاز خود پیدا کند.

گروه اقتصــادی - تامین زمین  
نهضت ملی مســکن حداقل برای دو 
ســال ابتدایی اجرای این طرح با آماده 
ســازی۱.۷ میلیون واحد به طور کامل 
محقق شده اســت، اما دستگاه هایی 
که بالاترین میــزان زمین را در اختیار 
دارند از جملــه وزارت نفت و علوم 
هنوز پشــت سد تصمیم گیری درباره 
پیوســتن به طرح بزرگ نهضت ملی 

زمین مانده اند.
تامیــن منابع بــرای تولید انبوه 
مسکن با هدف کاهش قیمت ها دستور 
کار وزارت راه و شهرسازی است تا با 
ایجاد تعادل در عرضه و تقاضا، قیمت 
مسکن تعدیل شود و از صف جمعیت 
مســتاجران که در ۱۰ سال گذشته به 
شدت افزایش یافته است، کاسته شود.

پیش نیاز طــرح بزرگ نهضت 
ملی مسکن نیز تامین »زمین« و »منابع 
مالی« اســت. از آنجایــی که در طرح 

نهضت ملی مســکن واگذاری زمین 
به صورت رایگان اســت، اگر الحاق 
زمین ها با سرعت و منابع مالی ساخت 
از سوی نظام بانکی به موقع تامین شود 
در نهایت مسکن ارزان و مناسبی ذیل 
اجــرای این طرح به دســت متقاضی  

خواهد رسید.
پشتوانه قانونی اختصاص 
زمین رایگان به طرح نهضت ملی 

مسکن
بر اساس مصوبه مجلس شورای 
اسلامی، دستگاه های دولتی مکلف به 
بازگرداندن اراضــی مازاد به دولت و 
وزارت راه و شهرســازی شده اند، اما 
برخی از این دســتگاه ها اقدامی برای 
اجرای این طرح انجام ندادند. سازمان 
ملی زمین و مســکن مسوول پیگیری 

و الحــاق اراضی به طرح نهضت ملی 
مسکن است و طبق آخرین آمار اعلام 
شده از سوی این دستگاه، حدود هفت 
هزار هکتار از اراضی دولتی شناسایی 
شده که تا تابســتان امسال فقط ۵۰۰ 
هکتار آن به وزارت راه و شهرســازی 

عودت داده شده است.
البته شــرایط بعد از تذکر رئیس 
جمهوری در تیرماه امسال متفاوت شد 
و با افزایش عرضه زمین دولتی مواجه 
شــدیم و رقم ۵۰۰ هکتار به ۸۰۰ هزار 

هکتار زمین افزایش یافت.
اما و اگر بازگشت زمین های 
مــازاد وزارتخانه ها به نهضت 

ملی مسکن!
برخــی وزارتخانه هــا از قبیل 
وزارت علوم در بخش دانشــگاهی، 

وزارت جهاد و وزارت نفت بیشترین 
میــزان اراضی را در اختیار دارند، اما بر 
اساس آمار اعلام شده از سوی سازمان 
ملــی زمین و مســکن در عودت این 
زمین ها برای ســاخت مســکن اما و 
اگرهای درون سازمانی زیادی وجود 
دارد. تاکنــون بیشــترین مقدار زمین 
از طریــق وزارت جهاد کشــاورزی 
بــه طرح نهضت ملی مســکن تعلق 
گرفته است. وزارت جهاد کشاورزی 
در اســتان تهران ۲۷ هکتار زمین برای 
ساخت مسکن را به سازمان ملی زمین 
و مسکن عودت داده است. اما وزارت 
نفــت و وزارت علــوم هنوز به طرح 

بزرگ نهضت ملی مسکن نپیوستند.
بر اســاس اعلام ســازمان ملی 
مســکن تاکنون ۸۵۰ هکتــار اراضی 

مازاد متعلق به وزارت علوم شناسایی 
شــده که وزارت راه و شهرســازی به 
دنبــال بازگرداندن آن به ســبد تولید 
نهضت ملی مســکن اســت. دولت 
بارها از وزارت علوم و نفت خواســته 
اســت تا با همراهی با طرح ســاخت 
مسکن دولتی از محل زمین های مازاد، 
واحدهای نهضت ملی مسکن زودتر 
ساخته اراضی وزارت علوم عمدتاً در 
محدوده شهری است و زیرساخت ها 
و منابع موردنیاز را بــرای بارگذاری 
جمعیت از پیش فراهم کرده اســت و 
برای همین زمین مناسبی برای ساخت 

مسکن است.
شــرایط در وزارتخانه نفت هم 
مشابه اســت و آن طور که وزارت راه 
و شهرســازی اعلام می کند، هنوز از 

وزارت نفت زمینــی به نهضت ملی 
اختصاص نیافته است.

البته »علیرضا فخاری« مدیرعامل 
ســازمان زمین و مســکن اعلام کرده 
اســت که وزارت نفت برای تحویل 
زمین هــا فاقد برنامه نیســت؛ اما نوع 
زمین های در اختیــار این وزارتخانه 
ایجــاب می کند که این اراضی پیش از 

عرضه، تجدید شناسایی شوند.
اراضی  آخرین وضعیــت 
شناســایی و آماده شده برای 

ساخت مسکن
اراضی شناســایی شده در سطح 
کشور ۱۶۰ هزار هکتار است که تاکنون 
هفت هزار هکتار اراضی برای ساخت 
مســکن تامین شده اســت که معادل 
حــدود ۱۰ درصد این عدد را شــامل 

می شــود. دولت با آماده ســازی این 
هفت هزار هکتار، زمین برای ساخت 
۱.۷ میلیون واحد نهضت ملی مسکن 
را تامین کرده است. اخیراً نیز سازمان 
ملی زمین و مسکن تفاهم نامه مشترک 
همکاری را با سازمان ثبت اسناد کشور 
به امضا رساند که این تفاهم نامه در مورد 
قانون حد نگار است و بر اساس آن به 
طور طبیعی نسبت به شناسایی اراضی 
مربوط به دولت و سایر دستگاه ها اقدام 
خواهد شــد. این امــر می تواند نقش 
پشتیبان و تســریع کننده در شناسایی 
اراضــی دولتی داشــته باشــد که در 
مراحل بعدی این اراضی به وزارت راه 

و شهرسازی منتقل خواهد شد.
آنچه که تاکنون به عنوان اراضی 
موردنیاز اجرای طــرح نهضت ملی 

مســکن زیر عملیات ســاخت رفته 
اســت از اراضی متعلق به وزارت راه 
و شهرسازی اســت و هیچ بخشی از 
این میزان از زمین های در اختیار سایر 

دستگاه ها نیست.
این در حالی اســت که همکاری 
ســخت وزارتخانه هــا در الحــاق 
زمین های مازاد باعث شد تا مجدداً در 
تابستان امسال در جلسه شورای عالی 
مسکن، تمامی وزارت خانه های کشور 
در قالب قراردادی از طریق اراضی خود 
اقدام به ساخت مسکن برای کارکنان 
خود کنند. وزارت راه و شهرســازی 
نیز مکلف به آماده سازی این زمین ها 
شد و اگر هم دســتگاهی زمین مازاد 
نداشــت اراضی وزارت راه در اختیار 
قرار خواهد گرفت. این برنامه ساخت 
واحدهای مســکونی ظرف یک تا دو 
سال آینده اجرایی می شود و این طرح 
در قانون نهضت ملی مسکن قرار دارد.

سرعت کُند دستگاه ها برای الحاق زمین های مازاد به طرح بزرگ نهضت ملی مسکن

به نظر می رســد روس هــا نیز به دنبال بازارهای جدیدی هســتند و اکنون رفاقت را به 
رقابت در بازار گاز ترجیح داده اند، جهانبخش امینی، کارشــناس ارشــد حوزه انرژی 
در همیــن رابطه گفت: ایران، قطر و روســیه ســه تصمیم گیرنده پرقــدرت در حوزه 
گاز در دنیــا هســتند و در همین راســتا زمانــی که بحث تحریم های گازی روســیه و 
اروپا مطرح شــد، روس ها با ایران در بحث تامین انرژی در دنیا هماهنگ تر شــده اند.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
ســازمان بنــادر و دریانــوردی از 
تومــان  میلیــارد  اختصــاص ۴۰ 
سرمایه گذاری و ساخت برج کنترل 
و تجهیزات دریایی در بندر جاسک 

خبر داد.
علی اکبرصفایی در ســفر خود 
به هرمــزگان گفت: تقویت مباحث 
بین المللــی در تجــارت خارجی و 
دریابرُد و توجه به بنادر کوچک برای 
پویایــی و تمرکز بر کمک به اقتصاد 
مردم محلی از اهداف این سفر است.

مدیرعامــل ســازمان بنادر و 
دریانــوردی با اشــاره بــه اهمیت 
اســتراتژیک بندر کوه مبارک افزود: 
در سواحل مکران مطالعات اقتصادی 
و مطالعــات مربوط به جانمایی بندر 
انجام شــده و امیدواریــم با مصوبه 
هیأت دولت برای تخصیص اراضی 
از وزارت نفــت، به زودی عملیات 

اجرایی آن را نیز شروع کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی با 
اشاره به اقدامات مهم وزارت نفت در 
منطقه بندر کوه مبارک گفت: وزارت 

نفت در خصوص تأسیس پالایشگاه 
و پتروشــیمی اقدامات مؤثری انجام 
داده است که قطعاً این اقدامات تأثیر 
بســزایی برای ایجاد امکانات بنادر 
نفتــی در خارج از خلیــج فارس را 

داراست.
صفایــی گفت: بندر جاســک 
یکی از شرقی ترین بنادر استان است 
که می توان از ظرفیت این بندر برای 
ارتقا حجم تجارت دریابرد با کشور 

عمان استفاده کرد.
مدیرعامــل ســازمان بنــادر 

و دریانــوردی با اشــاره بــه لزوم 
ســرمایه گذاری در بندر جاســک 
گفــت: در همین مــدت کوتاه ۴۰ 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری انجام 
شده اســت که ساخت برج کنترل و 
تجهیــزات دریایی بندر از این محل 

صورت گرفته است.
صفایــی افــزود: در تــلاش 
هســتیم یک فروند رمپ لازم برای 
تــردد کشــتی رو_رو در این منطقه 
ایجــاد کنیم که ســرمایه گذار آن نیز 
جذب شده اســت و در حال انجام 

محوطه سازی هستیم.
مدیرعامــل ســازمان بنادر و 
دریانوردی با تاکید بر رونق اقتصادی 
منطقه جاســک گفت: سازمان بنادر 
آمادگــی کامل دارد تــا با همکاری 
اســتانداری و فرمانداری شهرستان 
هرگونه اقدامی که برای ارتقا فعالیت 
اقتصادی در این منطقه لازم باشــد، 

صورت دهد.
صفایی با اشاره به لزوم توسعه 
تجــارت بین الملل با همســایگان 
کشور و کاهش چشمگیر تراز منفی 

عملیــات تخلیــه و بارگیری گفت: 
امیدواریم تا در شــش ماهه دوم سال 

این تراز به سمت مثبت پیش رود.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
با اشــاره به پیشرو بودن بنادر استان 
هرمــزگان در تجارت بیــن الملل 
گفت: در مدت شــش ماهه امســال 
حجم تجارت خارجی ما در کشــور 
۱۱۵ میلیون تن بوده که در مقایسه با 
مدت مشابه ۱۰ درصد و در عملیات 
کانتینری ۱۲ درصد افزایش داشــته 

است.

گروه اقتصادی - در حالیکه آمار 
گمرک از کاهش ۵۰ درصدی واردات 
گوشــی تلفن همراه در شــش ماهه 
نخســت امســال خبر داده است اما 
بررسی ها نشــان از اشتباه محاسباتی 

گمرک دارد.
آمــار گمــرک ایــران از میزان 
واردات گوشــی تلفن همراه در شش 
ماهه نخست سال جاری، حاکی از آن 
است که واردات تلفن همراه نسبت به 
مشابه سال گذشته کاهش چشمگیری 

را تجربه کرده است.
بر اساس گزارش جدید گمرک 
که با عنوان »ت جارت خارجی کشور 
از ۵۰ میلیارد دلار گذشت« در سایت 
رسمی این سازمان منتشر شده است، 
اینچنین اعلام شده که میزان واردات 
گوشــی تلفن همراه در شــش ماهه 

نخســت ســال جاری، رقمی معادل 
۸۶۷ میلیون دلار بوده اســت؛ این در 
حالی اســت که واردات این قلم کالا 
در مدت مشابه سال گذشته، بدون در 
نظر گرفتن رویه واردات مسافری، به 
طور تقریبــی ۱.۸ میلیارد دلار بوده و 
به همین دلیل این قلم از کالا در ســال 
۱۴۰۰ در صدر اقلام وارداتی به کشور 
قــرار گرفته بود؛ اما در حال حاضر بر 
اساس آمار گمرک، گوشی تلفن همراه 
در جایگاه پنجم اقلام عمده وارداتی 

به کشور قرار گرفته است.
هر چند کاهش خفیف واردات 
گوشی تلفن همراه به کشور نسبت به 
سال گذشته، از سوی مقامات صنفی 
و انجمــن واردکننــدگان موبایل نیز 
تأیید می شــود اما ایــن میزان کاهش 
)بیــش از ۵۰ درصد( کمی عجیب به 

نظر می رسد!
ماجرای کاهش ۵۰ درصدی 

آمار واردات رسمی گوشی
نکتــه عجیــب این اســت که 
داده های ارائه شــده از سوی گمرک، 
در حالی خبــر از کاهش یک میلیارد 
دلاری واردات گوشــی تلفن همراه 
نسبت به ســال گذشته می دهد که بر 
اساس بررسی های میدانی و اظهارات 
مقامــات صنفی، در حال حاضر بازار 
موبایل به هیچ عنوان با کمبود شدید 

عرضه مواجه نیست.
در این بین، برخی از کارشناسان 
معتقدنــد که انعــکاس کاهش یک 
میلیــارد دلاری واردات تلفن همراه 

نســبت به سال گذشــته در گزارش 
گمرک، می تواند ریشه در یک خطای 
محاســباتی و تغییر کــد تعرفه های 
گمرکی داشته باشد. ماجرا از این قرار 
است که گمرک ایران از اردیبهشت ماه 
۱۴۰۱، بــه دلیل تغییرات جهانی، کد 
تعرفــه جدیدی برای گوشــی های 
هوشــمند در نظر گرفت؛ اما از آنجا 
که بسیاری از واردکنندگان تلفن همراه 
پیش از این تاریخ، با کد تعرفه قدیمی 
نسبت به ثبت سفارش واردات گوشی 
اقدام کرده بودند؛ کد قدیمی نیز فعال 

باقی ماند.
بر همین اساس احتمال می رود 
گمرک برای اعلام میزان دقیق واردات 

تلفن همراه در ۶ ماهه ابتدایی ۱۴۰۱، به 
اشتباه تنها به یکی از این کدهای تعرفه 
اکتفا کرده باشد. هر چند این اشتباه از 
سوی مسئولان گمرک عجیب و نادر 
به نظر می رســد اما بررسی جزئیات 
آمار واردات شــش ماهه که در سایت 
گمرک منتشر شده، احتمال بروز این 

اتفاق را تقویت کرده است.
اشتباه محاسباتی گمرک در 

اعلام آمار واردات موبایل
همانطــور که گفته شــد، پیش 
از آغاز ســال جــاری، کــد تعرفه 
۸۵۱۷۱۲۱۰ )موبایل هوشــمند( در 
گمرک برای واردات موبایل فعال بود 
و آمار رســمی درباره میزان واردات 

گوشــی به کشــور از طریق این کد 
تعرفه مورد محاســبه قرار می گرفت؛ 
اما از نیمه اردیبهشت امسال، کد تعرفه 
جدیدی )۸۵۱۷۱۳۹۰( برای موبایل 

هوشمند اعلام شد.
حــال با بررســی جزئیات آمار 
واردات کالا به کشــور در شش ماهه 
۱۴۰۱ مشــخص می شود که بیش از 
۸۶۶ میلیون دلار برای میزان واردات 
کالا با کد تعرفه قدیمی )۸۵۱۷۱۲۱۰( 
ثبت شــده اما در کمال تعجب اصلًا 
هیچ مقداری برای واردات کالا با کد 
تعرفه )۸۵۱۷۱۳۹۰( ثبت نشده است؛ 
این در حالی اســت که بســیاری از 
واردکنندگان با کد تعرفه جدید اقدام 

به واردات کــرده و کالای خود را در 
همین مــدت ترخیص کرده اند، عدم 
احتساب این دســته از واردات کالا 
خود به تنهایی گواه اشتباه محاسباتی 
گمرک در اعلام آمار واردات گوشی 

تلفن همراه است.
رقم واقعی واردات گوشی 
در ۶ ماهه نخســت امسال چند 

است؟
پیش بینی می شــود بخش قابل 
توجهی از واردات گوشی تلفن همراه 
با کــد تعرفه جدید صــورت گرفته 
که این میزان بایســتی به رقم اعلامی 
گمرک یعنــی ۸۶۷ میلیون دلار )که 
متعلــق به کد تعرفه قدیمی اســت(، 
اضافــه شــود. بنابراین صرفــاً با در 
نظــر گرفتن آمار واردات گوشــی با 
رویه تجــاری و با چشم پوشــی از 

رویه مســافری، فاصله رقم واردات 
گوشی در شــش ماهه ۱۴۰ نسبت به 
مدت مشــابه در سال گذشته کاهش 
پیدا می کند و بعید نیســت گوشــی 
تلفن همراه بار دیگر در رتبه نخســت 

اقلام وارداتی قرار گیرد.
اعــلام آمار تجارت رســمی از 
ســوی گمرک از قبیل میــزان دقیق 
صــادرات و واردات، همواره مبنای 
بســیاری از تصمیمات مســئولان و 
تصمیم ســازان کشور بوده و بسیاری 
از کارشناسان اقتصادی آن را غیرقابل 
خدشه می دانند؛ بنابراین انتظار می رود 
مســئولان گمرک در مورد موضوع 
آمار واردات گوشی های تلفن همراه 
در شــش ماهه ابتدایی که اخیراً محل 
مناقشــه قرار گرفته اســت، به طور 

ویژه ای شفافسازی کند.

گروه اقتصادی - طبق مصوبات 
شــورای عالی بورس، بعد از اعمال 
افزایش ســرمایه شــرکت های غیر 
بورســی، ســود ســهام عدالت این 
شــرکت ها باید توســط ســازمان 
خصوصی ســازی به شرکت سپرده 

گذاری مرکزی ارسال شود.
دارندگان سهام عدالت همچنان 
منتظر دریافت سود بخش غیر بورسی 
سهام خود هستند. پیش از این اعلام 
شــده بود طبق مصوبه شورای عالی 
بورس، سود شرکت های غیر بورسی 
بعد از اعمال افزایش ســرمایه برخی 
از شــرکت ها که از محل آورده نقدی 
بوده توسط سازمان خصوصی سازی 
دریافــت و بــا همکاری شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی تا پایان شهریور 

امسال پرداخت می شود.
واریز سودی که قرار بود تا پایان 

شــهریور پرداخت شود، اما به اواخر 
مهر نزدیک می شــویم و خبری از آن 

نیست.
امــا این ســود ها کجا نگه 

داری می شود؟
پیــش از این آقای قربــان زاده 
رئیس ســازمان خصوصی ســازی 
در مــورد ایــن که پول ســود های 
شرکت های غیربورسی سهام عدالت 
کجاســت؟ گفته بود: این پول ها در 
حســاب ســازمان خصوصی سازی 
نــزد خزانه داری کل کشــور وجود 
دارد. رقم دقیق پرداخت ســود هنوز 
مشخص نیســت. باید میزان افزایش 
سرمایه شــرکت ها از آن کسر شود و 
بقیه سود ها به حساب ذینفعان سهام 

عدالت واریز شود.
پیــش از این یک مقام آگاه گفته 
بود طبــق مصوبات قبلی شــورای 

عالــی بورس بعــد از اعمال افزایش 
سرمایه شرکت های غیر بورسی، سود 
این شــرکت ها باید توســط سازمان 
خصوصی ســازی به شرکت سپرده 
گذاری مرکزی ارســال شود و سپرده 
گذاری ســود را پرداخت کند در هر 
شرایطی باید سازمان خصوصی واریز 

سود به سپرده گذاری را انجام دهد.
او گفــت: اما اگر ســودی پایان 
شــهریور پرداخت نشود مسئول آن 
سازمان خصوصی سازی خواهد بود.
با گذشت بیش از بیست روز از 
تاریخ وعده داده شده به سراغ سپرده 
گذاری مرکــزی رفتیم تــا جویای 
 واریز ســود شرکت های غیر بورسی 

شویم.
بر اســاس پیگیری ها از سپرده 
گذاری مرکزی اعلام شــد:هنوز هیچ 
اتفاق و تصمیمی در خصوص ســود 

شرکت های غیر بورسی گرفته نشده 
و این شــرکت هم برای واریز منتظر 

تصمیمات است.
باشــگاه خبرنــگاران جوان نیز 
بــرای تکمیل پیگیری هــای خود با 
رئیس سازمان خصوصی سازی آقای 
قربــان زاده تماس های مکرر گرفت، 

اما پاسخی دریافت نکرد.
احتمال واریز سود شرکت 
های بورســی و غیر بورســی 

سهام عدالت وجود دارد
در راســتای واریز ســود سهام 
عدالت، رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلــس آقای پــور ابراهیمی گفت: 
اواسط آبان می شود منابع ناشی از سود 
سهام شرکت های غیر بورسی سهام 
عدالت را مشــخص کرد.پیشنهادی 
در وزارت اقتصــاد در دســتور کار 
قــرار گرفته مبنی بر این که با پیگیری 

واریز ســود بورسی سهام عدالت این 
سود غیر بورسی نیز  با آن همزمان در 
یک بازه زمانی مشخص واریز شود و 
حداکثر تا یک ماه دیگر بتواند عملیاتی 

شود.
در خصوص شــرکت های غیر 
بورســی ســهام عدالت کارشناس 
 بازار ســرمایه مــواردی را بیان کرده 

بود.
آقــای مهدی قلی پــور گفت: 
پتروشــیمی های ارومیــه، تبریــز، 
خوزستان، بندر امام، بیستون و بوعلی 
سینا بیشترین سهم را در پرتفوی غیر 
بورسی سهام عدالت دارند که از ۶ تا 
۳۰ درصد مالکیت این شــرکت ها را 

در بر می گیرد.
او می گویــد: ســهام عدالت در 
شهرک صنعتی رشــت مالکیت ۵۸ 
درصدی دارد و تنها ســهم با مالکیت 

بالای پنجاه درصد در پرتفوی اســت 
و بعد از آن شــرکت ســاختمان سد 
و تاسیســات آبیاری بــا مالکیت ۴۹ 
درصــدی قرار دارد. ســهام عدالت 
نیم درصــد مالکیت مگاموتور را نیز 
دارد. مشانیر، دخانیات ایران، شهرک 
صنعتی کاوه و شــهرک صنعتی البرز 
دیگر سهام موجود در پرتفوی سهام 

عدالت هستند.
با پایان شهریور و عدم واریز سود 
شرکت های غیربورسی سهام عدالت 
بار دیگر وعده های داده شده از سوی 
مســئولان مربوطه محقق نشد! وعده 
هایی که گویا تنها برای رفع مسئولیت 
است چرا که  افراد  در برابر وعده هایی 
که می دهند  پاســخگو نیستند و تنها 
این سهامداران هستند که چشم انتظار 
واریز این سود بعد از گذشت بیش از 

پانزده سال مانده اند.

سرمایه گذاری ۴۰ میلیارد تومانی سازمان بنادر در جاسک

ماجرای کاهش ۵۰ درصدی واردات رسمی تلفن همراه

سرانجام واریز سود شرکت های غیر بورسی سهام عدالت چه شد؟

گروه اقتصادی - معاون نظارت و بازرسی اتاق اصناف گفت:خدمات 
پس از فروش لوازم خانگی اجباری می شود.

آقای  نیک منش گفت:اســتاندارد لــوازم خانگی اعم از الکتریکی و 
گاز سوز قریب بیش از ۲۰ سال اجباری است و تحت کنترل سازمان ملی 

استاندارد قرار دارد.
به گفته او،تا پایان مهر و یا اوایل آبان ماه به احتمال زیاد در شــورای 

ملی استاندارد این موضوع را اجرایی خواهیم کرد.
معاون نظارت و بازرســی اتاق اصنــاف این را هم گفت:در واقع در 
کمیســیون های اولیه این موضوع تصویب شــده و چند ماهی باید آگهی 
روزنامه صورت بگیرد تا تولید کنندگان با شــرایط استاندارد خودشان را 
تطبیق دهند. پیش بینی ما این است که از ابتدای سال ۱۴۰۲ این استاندارد 
اجباری عملی شــود و کل لوازم خانگی الکتریکی و گاز ســوز را شامل 

می شود.
معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف  این را هم گفت: البته استاندارد 
خدمات پس از فروش لوازم خانگی توســط برخی تولید کنندگان بسیار 
محدود اجرایی می شد و حتی پروانه تشویقی این خدمات را نیز دریافت 

کرده اند.

خدمات پس از فروش لوازم خانگی 
از اول آبان اجباری می شود
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